
  حسن رشوند:
سه سال پيش كه حاج قاسم بود، او را خيلي 
كم مي ديديم، اما حس آرامش داشتيم. او 
كه رفت تا حالا روز خوش به خود نديديم، 
انگار نفس زكيه اي را كشته اند. كرونا و تمام 
رنج هاي كه اين س��ه سال كش��يديم يك 
طرف، فراق حاج قاسم طرف ديگر. اعتراف 
مي كنيم كه بد س��وختيم. #حاج_قاسم_

نفس_زكيه_انقلاب
  محمدجواد اخوان:

يك ده��ه پيش دولت تركي��ه حامي اصلي 

گروهك هاي تكفيري اي بود كه به صراحت 
از نيت ش��ان براي جسارت به حرم حضرت 
زينب مي گفتند . حالا معلوم شده نام زينب 
پرتكرارترين نام ن��وزادان دختر در تركيه 
شده است. روح جانفدا حاج قاسم سليماني 

و همه مدافعان حرم شاد. 
  عبدالرضا يعقوبي:

در ميان هياهوي پست ها و ميزها و صندلي ها، 
تو حاج قاسم باش! وسط ميدان، براي ايران، 
براي امنيت و براي آرام��ش قلب هاي ناآرام 
دختركاني كه دل نگران اس��ارت به دس��ت 

وحوش سفياني و سگان هار صهيون بودند. تو 
حاج قاسم باش كه امام جامعه هم گواهي داد؛ 

مي شود بود... #جانفدا
  فهيمه هداوند:

چطور زندگي كردي كه تو سومين سالگرد 
ش��هادتت، مس��ير گلزار ش��هداي كرمان 
يادآور مسير اربعين شده؟! مثل حاج قاسم 

باشيم... 
  كاربري با نام »شيخ مرتضي«:

حاج قاسم با متلاشي ساختن گروهك هاي 
تروريس��تي تكفيري در خ��ارج از مرزهاي 

ايران و شكس��ت توده س��رطاني و مهلك 
داعش نه  فقط ب��ه ما مردم اي��ران و مردم 
منطقه بلكه به همه مردم جهان و به بشريت 
خدمتي بزرگ كرد. هديه به روح مطهرش 

صلوات. 
  عليرضا رحماني:

كت��اب »از چي��زي نمي ترس��يدم« را كه 
زندگينامه خودنوشت حاج قاسم است، تازه 
خريدم و چند س��اعته خواندم؛ امروز همه 
مسئولان كشور بيش از هر چيز محتاج الگو 
گرفتن از شجاعت او هستند. براي رفتن در 
دل مشكلات بايد ملاحظات دنيايي را كنار 
بگذاريم تا مثل حاج قاسم يك جانفدا براي 

مردم و انقلاب شويم. 
  كاربري با نام »صامتين«:

مهم ترين درس از زندگي حاج قاسم: طوري 
زندگي كنيم كه ب��ر پيكرم��ان، "أللّهم إناّ 

لانعلم منه إلّا خيرا" را خوانند... .#جانفدا
  سيدسعيد لواساني:

ش��هيد س��ليماني فرزند ام��ام و نماينده 
شايس��ته مكتب امام بود، مزار او زيارتگاه 
ش��ده، زيرا او را امامزاده عش��ق و دارالشفا 
آزادگي مي دانند پس عاش��قانه و عارفانه و 
دلس��وخته به مزارش هجوم مي برند. بايد 
رمز آن را كشف كنيم. س��ليماني عزيز جز 
خدا را نديد و جز ب��راي خدا جان فدا نكرد. 

#جانفدا
  مهدي جهان تاب:

زندگي پ��ر بركت حاج قاس��م س��ليماني 
مصداق اين بيت اس��ت كه ميگه كنم جان 
خود را ف��داي وطن/ كه با او چنين اس��ت 

پيمان من. #جانفدا
  سيده راضيه حسيني:

مس��ئولي كه عميقاً درك كن��ه جمهوري 
اسلامي حرم و ايران قرارگاه حسين بن علي 
عليه السلام اس��ت، در تراز اين نظام و اين 
كشور و اين مردم، كار مي كنه و مسئوليتش 
رو انجام ميده؛ درست مثل حاج قاسم. مثل 

حاج قاسم باشيد آقايان! #جانفدا
  وحيد نوروزي:

ش��هادت بي گمان تنه��ا چيزي ب��ود كه 
مي توانس��ت پاداش��ي ب��راي تلاش هاي 
بي وقف��ه و خس��تگي ناپذير تو باش��د.  اي 
س��ردار قلب هاي ايراني ش��هد شهادتت 
گواراي وجود پاك و نازنينت باد. #جانفدا 

#سردار_آزادي
  محمد نصوحي:

ش��ما از جنس آس��مان بودي��د؛ تكه هاي 
بلورينتان را در فرودگاه بغداد پيدا كرديم. 

#جانفدا  

 تو حاج قاسم باش!
روايتگري كاربران شبكه هاي اجتماعي در سومين سالگرد شهادت حاج قاسم سليماني

ب�ا ف�را رس�يدن س�ومين س�الگرد ش�هيد ح�اج قاس�م 
س�ليماني، كارب�ران ش�بكه هاي اجتماع�ي در توئيت هاي�ي 
از دلتنگي ه�اي خ�ود، بزرگ�ي  و ويژگي هاي منحص�ر به فرد 
حاج قاس�م نوش�تند. كاربران با استناد بخش�ي از وصيتنامه 
حاج قاس�م نوش�ته اند: »برادران و خواهران عزيز ايراني من، 

مردم پر افتخار و س�ربلند كه ج�ان من و امثال م�ن، هزاران 
بار فداي ش�ما باد.« از هش�تگ جانفدا براي توئيت هاي خود 
اس�تفاده كردند. كارب�ران از مس�ئولان خواس�تند همچون 
حاج قاس�م براي حل مش�كات كش�ور ت�اش نماين�د. در 
ادامه بخش هاي�ي از واكنش ه�اي كاربران را م�رور كرده ايم. 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

در نهي از منكر مافوق تكليفتان 
عمل نكنيد

آيت الله حائري شيرازي)ره(:
ما در تطبيق مفهوم بر مصداق مش��كل داريم. ما هرچه سرمان 
مي آيد از دوره عملي مان است. در دوره تئوري مشكلي نداريم. 
دوره باليني مان مشكل دارد. گاهي مرد يا زن، آب زياد مصرف 
مي كند. چه كار مي خواهي بكني؟! يك ب��ار مي گويي »آقا آب 
زيادي مصرف نكن« ]و تمام.[  مي آمدند به ائمه مي گفتند اينكه 
فرموديد را ما گفتيم، اما آنها گوش نمي كنن��د. فرمودند: »اذا 
امرتموهنّ و نهيتموهنّ فقد أديتم ما عليكم«. امرشان كرديد، 
نهيشان كرديد، حالا ديگر آنچه كه بر گردنتان بود، عمل كرديد. 
ديگر بيشتر اصرار نكنيد.  آقاي علامه كرباسچيان آمده بود مرا 
براي تدريس از شيراز ببرد تهران. ايشان مؤسس مدارس علوي 
بود و خيلي هم مخلص. با اتوبوس آمديم تهران. راننده موسيقي 
]غيرشرعي[ گذاشت. من گفتم »حالا كه اينطور شد، من بايد 
پياده شوم.« اين آقاي علامه بغل دست من نشسته بود. گفت: 
»آقا موسيقي را خاموش كن.« او گوش نگرفت. بعد گفت: »خب 
ديگر ما به تكليف م��ان عمل كرديم. چ��ه كار داريم كه گوش 
گرفت يا نگرفت؟« ببينيد! نگاه كني��د كه حد تكليفتان چقدر 

است؟ ما فوق تكليفت عمل نكن. 
منبع: كانال تلگرامي »نكات ناب و حكمت هاي آيت الله 

حائري شيرازي«

   آیينه نفس

گفت وگو همچنان ضروري است

سيديوسف مرادي در توئيتي نوشت: طبق سامانه رجيستري در سال گذشته نيم ميليارد دلار براي 
واردات آيفون از كشور خارج شده. طي يك دهه گذشته ۱۰ميليارد دلار براي واردات گوشي هاي 
آيفون توسط ۳درصد از جمعيت از كشور خارج شده است. اين در حالي ا ست كه بعد از پنج سال 

ممنوعيت واردات خودرو فقط يك ميليارد دلار براي آن تخصيص يافته است. 

حسين مهدوي نيا توئيت كرد: ۱۳۲س��ال پيش ارتش ايالات متحده حدود ۳۰۰ بومي داكوتاي  
جنوبي را كشت كه نيمي از آنها زن و كودك بودند. مارلون براندو در اعتراض، جايزه اسكار بهترين 
بازيگر نقش اول مرد )فيلم پدرخوانده( نپذيرفت و دختر سرخپوست را براي خواندن بيانيه اش به 

صحنه فرستاد. به كي دل خوش كرديد براي آزادي زنان؟ 

حميد كثي��ري در كانال ش��خصي خ��ود در 
پيام رسان ايتا نوشت: چند لقمه درد دل، حالا 

كه خيابان خلوت شده است:
۱( شايد تا قبل از اين، وقتي صحبت از تفكيك 
امنيت از احس��اس امني��ت مي كرديم براي 
خيلي ها ملموس نب��ود، ام��ا الان كاملًا قابل 
لمس است. امروز ظاهراً امنيت به جامعه مان 
بازگش��ته - حداقل در برخي ابعاد - اما آيا اين 
به معني ايجاد احساس امنيت براي ماست؟ به 
نظر مي رسد، پاسخ خير باشد! الان بخش بزرگي 
از جامعه آماده است كه فردايي نگران كننده تر 
از ديروز در پيش رويش باش��د و نمي ش��ود به 
كاسب، كارمند، مادر، دانشجو و بچه مدرسه اي 
گفت كه تو نبايد اينجور فك��ر كني، چون ما 
بيش��تر از قبل نفت مي فروش��يم و اين يعني 
گسترش احس��اس ناامني. از قضا خيلي هم 

مسري است! چه بايد كرد؟!
۲( بازار ارز هم مثل ش��رايط ن��اآرام اجتماعي 
در ماه هاي گذش��ته، در ح��ال آرام گرفتن و 
س��قوط دلار اس��ت و مي توان اميدوار بود كه 
ش��رايط اقتصادي تا حدي توس��ط دولت در 
حال مديريت است، اما س��ؤال اينجاست كه 
آيا ما مثل روزهاي ابتدايي اغتشاشات قائل به 
گفت وگو با جامعه هستيم؟! همين سه ماه قبل 
بود كه هر كسي كه فكرش را هم نمي كرديم به 
مناظرات تلويزيوني دعوت شد و در مورد برخي 
از خط قرمزها صحبت كرد. افراد زيادي نيز به 
دانشگاه ها و به كف خيابان ها رفتند و با مردم و 

جامعه گفت وگو كردند. امروز چه بايد كرد؟!

۳( در روزهايي كه شرايط ناآرام بود، همه گروه ها 
صحبت از گفت وگو با جامعه مي كردند، اما ظاهر 
امر نش��ان مي دهد با آرام ش��دن فضا، بخش 
بزرگي از جامعه كه ظاهراً امروز هم قدرت دست 
اوست نيازي به گفت وگو احساس نمي كند، در 
حالي كه ما هيچ راه گريزي از گفت وگو نداريم و 
البته بايد توجه كرد كه گفت وگو ديالوگ است! 
و ديالوگ، گفت و شنود دارد. قرار نيست صرفاً 
بگوييم، صرفاً مونولوگ كنيم! از قضا ابتدا بايد 
بايستيم و مخاطب را بشنويم. لذا اينجاست كه 
وقتي رئيس جمهور مي گفتند: »دلايل گراني ها 
را شفاف به مردم بگوييد.« به نظر راهكار درست 
و كاملي نمي آمد. جامعه نياز دارد تا كارآمدي را 
در عمل مشاهده كند يا اينكه دقيقاً بنشينيم و 
با او گفت وگو كنيم؛ نه سخنراني، نه مذاكره، نه 

بحث، نه جدل، نه...! كه اينها هر كدام ساختار، 
اهداف و نتايج خ��ود را دارند. م��ا وقتي هنوز 
دقيقاً درد را نمي شناسيم، قرار است چه چيز 

را درست كنيم؟!
4( واقعيت تلخ اين اس��ت كه ام��روز جامعه 
خيلي ميلي به شنيدن س��خنراني صرف از 
طرف ما ندارد! چرا؟! چون احس��اس مي كند 
در خيلي از جاها خل��ف وعده كرده ايم. مردم 
تلاش برخي مس��ئولان را مي بينن��د و اين 
آرام شان مي كند، اما خلف وعده ها را يادشان 
نمي رود! مثلًا ليس��ت نمايندگان مجلس با 
طرح ش��فافيت آرا نمايندگان، رأي آورد، اما 
بعد از سه سال هنوز با آن بازي مي كند! طرح 
را آنقدر توسعه دادند و به جاهايي برده اند كه 
ديگر هيچ چيز در آن جا نمي شود، در حالي 

كه ما صرفاً مي خواس��تيم بدانيم كس��ي كه 
به او رأي داده ايم، چرا ب��ه طرحي/ لايحه اي 
رأي منف��ي مي دهد و چرا مثب��ت؟! حالا آيا 
همين نمايندگان مجلس به عنوان نماينده 
حاكميت از سوي مردم پذيرفته مي شوند؟! 
قرار است دقيقاً درباره چه چيزي براي مردم 
سخنراني كنند كه پاي حرف شان بنشينند؟! 
دولت هم با وعده  ساخت يك ميليون مسكن 
در س��ال، س��بد رأيش را پرتر كرد، اما بعد از 
۱۵ماه كه وزير عوض شد، وزير جديد - مهرداد 
بذرپاش - در جلسه رأي اعتماد، تلويحاً اصل 
حرف را ه��وا كرد، يعني امكان س��اخت اين 
ميزان مسكن را نداريم! حالا دقيقاً قرار است 
در مورد چه چيز صحبت و سخنراني كنيم و 

مردم هم گوش كنند؟!
اما چه باي��د كرد؟! ب��راي بازگرداندن اعتماد 
اجتماع��ي؛ يا بايد خيلي خيل��ي خوب عمل 
كني��م و طعم خ��وش كارآمدي را ب��ه مردم 
بچش��انيم يا در يك فضاي دو طرفه با آنها به 
گفت وگو بنشينيم. خيال نكنيم چون خيابان 
خلوت ش��ده، ديگر گفت وگو ضرورتي ندارد! 
درباره  همه  اينها بايد ب��ا مردم گفت وگو كرد، 
يعني ابتدا شنيد و بعد گفت و دوباره شنيد! در 
مورد احياي برجام هم بايد گفت وگو كرد. در 
مورد قرارداد ۲۵ ساله با چين هم بايد گفت وگو 
كرد. در مورد آنچه ما مردم را نگران مي كند و 
تصميمش به حيات و ممات  مان وابسته است 
بايد گفت وگو كرد، يعني اول بش��نويم، بعد 

بگوييم و دوباره بشنويم. 

مقايسه اي بر دلارهاي خرج شده براي آيفون و خودرو امريكا و آزادي زنان؟!

مراقبت از صفاي دل در جهاني طوفان  زده
صديق قطبي در كانال تلگرامي خود 
نوش��ت: چق��در اي��ن ش��عر مولانا 
زيباست: »در هر س��حري ز مشرق 
عشق/ همچون خورشيد ما برآييم/ 
در خش��ك و تر جه��ان بتابيم/ ني 
خشك شويم و ني تر آييم« خورشيد 
بر خشك و تر جهان مي تابدَ، بي آنكه 
خشك و تر ش��ود. مي آميزد بي آنكه 
آلوده ش��ود. نور، بر پ��اك و ناپاك 
مي تابد و همچنان نور اس��ت. هنر، در ميانه بودن و تيره نگشتن است. برخي از صاحبدلان 

اصل تصوف و عرفان را همين نكته مي دانند. 
از ابوتراب نخْشبي نقل اس��ت: »صوفي را هيچ چيز تيره نكند و همه تيرگي ها به وي صافي 

شود.« )رساله  قشيريه، تصحيح فروزانفر، ص4۷۳، نشر علمي و فرهنگي(
بايزيد بس��طامي مي گويد: »عارف آن اس��ت كه هيچ چيز مش��رب گاه او را تيره نگرداند و 
هركدورت و تيرگي كه بدو رس��د صافي ش��ود.« )تذكره الاولياء، تصحيح شفيعي كدكني، 

جلد اول، ص۱۹۰، نشر سخن(
درويشي از حضرت مولانا سؤال كرد عارف كيست؟ فرمود عارف كسي است كه هيچ كدورتي 
مش��رب صاف او را مكدر نگرداند كه »العارف لا يتغير« و هر كدورتي كه بدو رس��د صافي 
شود؛ چنانكه گفت: در آب روان  اي جان خاش��اك كجا پايد؟/ در جان و روان  اي جان چون 
خانه كند كينه؟ )مناقب العارفين، ش��مس الدين احمد افلاكي، تصحيح تحسين يازيجي، 

ص۱۷۶-۱۷۷، نشر دوستان(
اينكه در جهان باشي و به جهان آلوده نباشي هنر والايي است كه آسان مي نمايد، اما »آخر 
بسوخت جانم در كس��ب اين فضايل.« بودا مي گفت هنر من اين اس��ت كه مثل نيلوفر آبي 
زندگي  مي كنم. ناآلوده به جهان، در جهانم: »نيلوفر آبي را ديده اي كه چگونه در آب مي رويد 
و در آب مي بالد و از آب بيرون مي آيد و بالاي آن مي ايستد تا به آب آلوده نشود؟ من نيز كه 
در جهان زاده ش��دم و در جهان پرورده شدم، چون بر جهان چيره ش��دم، ناآلوده به جهان 
در آن زندگي مي كنم.« )بودا، مايكل كريدرز، ترجمه علي محمد حق شناس، ص۵۶، نشر 

طرح نو(
اين اشارات همگي در ستايش »صفا« اس��ت. مراقبت از صفاي دل در جهاني طوفان زده و 
آلوده. ابوعلي دقاق گفته است: »صفا ستوده است به همه زبان ها و ضد او كدورت است و آن 

نكوهيده است.« )رساله قشيريه، ص4۶۷( 

شاه كليد آلودگي هوا
وحيد نوروزي در رشته توئيتي نوشت: 
ش��اه كليد آلودگي هوا چيس��ت؟ 
به ط��ور ميانگي��ن روزان��ه ح��دود 
۱۱۱ميليون ليتر بنزين در كش��ور 

مصرف مي شود.
 متوس��ط مصرف بنزين بسياري از 
خودروه��اي در حال ت��ردد حدود 
۱۲ليتر به ازاي ه��ر ۱۰۰ كيلومتر 
است. خودروهاي معمولي توليد روز اروپا كمتر از چهار ليتر به ازاي هر ۱۰۰ كيلومتر مصرف 
مي كنند. خودروهاي ما سه برابر خودروهاي خارجي مصرف مي كنند، يعني روزانه حدود 
۷۰ ميليون ليتر بنزين را هدر مي دهيم. ثروت ملي را مي س��وزانيم و آلودگي اش را به جان 

مردم مي اندازيم. 
دقت كنيد س��الانه حدود ۲۵ ميليارد دلار و به عبارتي حدود ۷۵۰ ه��زار ميليارد تومان را 
مي ش��ود حفظ كرد، اما تعمداً نمي كني��م! طبق اعلام  وزارت بهداش��ت، هزينه مرگ هاي 
منتسب به آلودگي هوا هم ۸ميليارد دلار در سال است، يعني فقط دو رقم هدر رفت بنزين و 

خسارت سلامت در سال حدود۳۳ ميليارد دلار است.
 آيا تصميم گيرندگان ما اين اعداد را نمي دانند؟ هم پولمان مي رود هم سلامتي مردم به خطر 

مي افتد. به چه قيمتي؟! 

اپوزيسيون به اميد ۲۰۲۳ چندخط كپی كاری كردند!
جمعي از اپوزيس��يون و خبرنگاران 
شبكه هاي رس��انه اي- تروريستي 
س��عودي و لندني متني واحد را به 
مناسبت آغاز سال نو ميلادي توئيت 
كردند و سال جديد را سال براندازي 
دول��ت اي��ران دانس��تند. اين كپي 
پيس��ت هماهنگ ب��ا واكنش طنز 

كاربران همراه بود. 
حس��ين صادق��ي توئي��ت ك��رد: 
»احتمالاً يكي اين متن رو گذاشته 
تو گروه اپوزيسيون، زيرشم نوشته 
اگه حاج��ت دارين اينو واس��ه پنج 
نفر بفرس��تيد تا اخر هفته خبرهاي 

خوبي ميشنوين.«
 محمد صدرات نيز در اين خصوص نوش��ت: »حالا اينا كه دم از ايراني و آريايي ميزنن چرا 
همشون به مناسبت شروع سال نو ميلادي پيام كپي پيست دادن؟! از كي تا حالا مردم ايران 

جشن كريسمس ميگيرن؟! غرب گدايي هم حدي داره.« 
سبحاني بركتي نيز توئيت كرد: »پيام مش��ترك اپوزيسيون جمهوري اسلامي به مناسبت 
سال جديد ميلادي! سال ۲۰۲۲ سال باش��كوه انقلاب روبات ها با تمامي سختي هايش به 
شيريني پرشدن جيب هاي مان پايان رسيد. س��ال۲۰۲۳ منتظر پروژه هاي جديد ما براي 

بدبخت كردن شما باشيد.«
 

يك همبرگر يعنی ۹۰ دقيقه دوش آب گرم!
كان��ال »اكس��يژن« نوش��ت: آي��ا 
مي دانس��تيد ك��ه دور ريختن يك 
همبرگ��ر مع��ادل ۹۰ دقيقه دوش  
گرفتن به طبيعت و منابع آبي ضرر 

مي زند؟ 
براس��اس برآوردهاي سازمان ملل، 
سالانه يك ميليارد و ۳۰۰ ميليون 
تن غ��ذا دور ريخته مي ش��ود. اين 
حجم از غذاي دورريز، معادل يك سوم كل غذاي توليد شده در جهان است كه ارزشي بالغ بر 
۹4۰ميليارد دلار دارد. سازمان ملل متحد مي گويد با اين حجم از غذا مي توان ۷۹۳ ميليون 

انسان را غذا داد و سوءتغذيه و گرسنگي را در كل جهان ريشه كن كرد.
 آثار و تبعات حيف وميل غذا نه فقط گرسنگان، بلكه همه انسان ها و موجودات ديگر را تحت 
تأثير قرار مي دهد. چيزي حدود ۱۰ درصد گازهاي گلخانه اي جهان صرف توليد غذاهايي 

مي شود كه خورده  نشده دور ريخته مي شوند. 
اين حجم از گازه��اي گلخانه اي بيش تر از ميزان گازهاي توليد ش��ده بر اث��ر ذرات معلق، 
محصولات پلاستيكي و استخراج نفت و بيش از گازهاي توليد شده توسط همه كشورهاي 
جهان، به جز امريكا و چين است.  متان آزاد شده از محل دپوشدن زباله هاي خوراكي، ۲۸برابر 

قوي تر از دي اكسيد كربن است. 
گفته مي ش��ود حذف زباله هاي غذايي به تنهايي باعث كاهش 4 ميلي��ون و 4۰۰ هزار تن 
دي اكسيد كربن در سال مي شود كه معادل حذف يك چهارم وسايل نقليه در تمام جاده هاي 

جهان است. حجم دورريز غذا در ايران از ميانگين جهاني كمي بيش تر است. 
جمعيت ايران چيزي حدود يك درصد جمعيت كره زمين است، در حالي كه سهم ايران از 
دور ريز غذا به نزديك ۳درصد مي رسد.  براساس گزارش روزنامه همشهري حجم حيف وميل 

غذا در ايران برابر دورريز ۱۰ كشور اروپايي است. 
ضايعات مواد غذايي در ايران حدود ۳۵ ميليون تن در سال )معادل غذاي ۱۵ ميليون نفر( 
و ضايعات كل اتحاديه اروپا با جمعيتي بيش از پنج برابر ايران حدود ۹۰ميليون تن است. 
ضايعات غذا سالانه دهها هزار ميليارد تومان به اقتصاد ايران ضرر مي زند، آن هم در شرايطي 
كه بحران ش��ديد اقتصادي باعث شده چيزي حدود يك س��وم جمعيت ايران )حدود ۲۶ 

ميليون نفر( با مشكلات حاد اقتصادي رو به رو هستند.

مواردي كه در زندگي مشترك طبيعي است
محمد قرباني نوشت: مواردي كه در زندگي طبيعيه نياز داشتن به فضاي 
شخصي: زماني رو براي خود صرف كردن؛ ايجاد مرزبندي: مشخص كردن 
اينكه از چه چيزي ناراحت مي شويد؛ داشتن روزهاي بد در زندگي: قرار 
نيست هميش��ه اوضاع اون  طوري كه مي خوايم باشه؛ حرف زدن راجب 
تر س ها و نگراني ها: اين نشونه ضعف نيست؛ كامل نبودن در همه  چيز: به 

ياد داشته باشيد هيچ  كس كامل نيست و همه نقص هايي دارند.    

ماجراي دريافت تيك آبي 
براي صفحه رئيس جمهور

علي نادري، مديرعامل خبرگزاري ايرنا در توئيتي درخصوص دريافت 
تيك آبي صفحه اينستاگرام رئيس جمهور توضيح داد: آخرين مكاتبه 
براي تش��خيص اصالت صفحه اينس��تاگرام رئيس جمهور مربوط به 
تيرماه است، اما اينستاگرام اخيراً اين تأييديه را صادر كرده. علت اقدام 
براي دريافت تأييديه هم حجم بالاي صفحات غيررسمي و فيك به نام 
رئيس جمهور بود كه بعضاً انتشار مطالب خلاف واقع در اين صفحات، 

زمينه ساز نشر فيك نيوز بود. 

چرا امريكا برجام ۲۰۱۵ را نمي خواهد؟
اميرعل��ي ابوالفت��ح در توئيتي نوش��ت: از ن��گاه امريكايي ه��ا، ايران 
۲۰۲۳ از اي��ران ۲۰۱۵ به مراتب خطرناك تر ش��ده اس��ت. از اينرو، 
امريكا در پي توافقي اس��ت كه به مرات��ب از تواف��ق ۲۰۱۵، ايران را 
محدودتر كند؛ هم از لحاظ هسته اي و هم از لحاظ دفاعي و منطقه اي. 
امريكا، برجام ۲۰۱۵ را نمي خواهد، زيرا ايران، ايران ۲۰۱۵ نيس��ت. 

به جاي جهيزيه لاكچري 
روي مسائل مهم تر وقت بگذاريد

اميد رسولي در توئيتي نوشت: دو س��ال نامزد بود فقط به خاطر اينكه 
بايد جهيزيه  ام خاص باشه و تا وقتي تكميل نشه، عجله ای براي عروسي 
ندارم. بماند اينكه فش��ار زيادي روي پدرش آورد براي تهيه جهيزيه، 
خواستم بگم بعد ازدواج شش ماه هم نتونستن همو تحمل كنن، طلاق 
گرفتن. كاش به جاي تمركز روي جهيزيه لاكچري رو مسائل مهم تري 

وقت می گذاشت.
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